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نكته بازی

خوش شانسی بزرگ فرهاد
وضعیت فرهاد مجیدی در الاتحادکلبا خوب نیســت. این مربی 
ایرانی از 3بازی ابتدایی فصل تنها یک امتیاز کســب کرده است 
و بعد از شکســت 4بر صفر کلبا برابر الجزیره فشارها روی او بیش 
از پیش شــد و شــایعه اخراجش قوت گرفت. با این حال مدیران 
باشگاه اماراتی اعلام کرده اند همچنان به مجیدی اعتماد دارند و 
منتظر خروج تیم از وضعیت فعلی خواهند ماند. در چنین برزخی 
اما فرهاد یک شــانس بزرگ آورده؛ اینکه تیم روز جمعه در هفته 
چهارم لیگ امارات باید رودرروی عجمان قرار بگیرد. عجمان هم 
مثل الاتحادکلبا از 3بازی آغازین فصل فقط یک مساوی به دست 
آورده؛ با این تفاوت که آنها 4گل زده اند و 13گل خورده اند! برای 

خروج از بحران، حریف بهتر از این می خواستی آقای مجیدی؟!

خب اجازه توهین ندهیم
با گذشت چند روز از بازی پرســپولیس و النصر عربستان، افشین 
پیروانی، سرپرست پرسپولیس مصاحبه کرده و به برخی حواشی 
این مسابقه واکنش نشان داده است. در بخشی از مصاحبه پیروانی 
آمده: »حســاب توییتری النصر حرف اضافه زده که نوشته زمین 
آزادی به درد کاشت ســیب زمینی می خورد! این حرف معرفتی 
و جوانمردانه نبوده. ما ســعی کردیم بهترین پذیرایی را داشــته 
باشیم که خصلت ایران و ایرانی است. حالا کیفیت چمن آزادی که 
ورزشگاه ملی ماست به هر دلیلی پایین آمده و مرمت نشده است. 
این حرف ها زیبنده و قشنگ نبود.« بله؛ تحمل این حرف ها برای ما 
هم سخت بود اما یادمان باشد تنها راه مقابله با این طعنه و کنایه ها 
از بین بردن اشکالات است. شــما ورزشگاه و زمین را درست کن، 

بعد ببینیم چه کسی می تواند از این حرف ها بزند؟

خب البته کمی فرق داشت
انتقادات از شهاب زاهدی به خاطر تلاش او برای دریافت پیراهن 
کریستیانو رونالدو بعد از بازی پرســپولیس و النصر عربستان، 
واکنش های مختلفی به همراه آورده اســت. در این میان برخی 
هم به دفاع از زاهدی پرداخته اند؛ ازجمله پایان رافت که خودش 
سابقه دریافت پیراهن پائولو مالدینی را دارد. رافت گفته: »من 
با افتخار رفتم پیراهن مالدینی را گرفتم. شــهاب جوان است و 
نباید از او ایراد گرفت.« بله، اما فضای بازی دوستانه ستاره های 
بازنشسته را هرگز نباید با اتمســفر یک مسابقه سنگین رسمی 
یکی کرد. پیشکســوتان میلان اصلا به ایران آمده بودند که گل 
بگویند و گل بشــنوند و پیراهــن عوض کنند امــا بازیکنی که 
بدترین مهره پرســپولیس جلوی النصر بوده و به عنوان بازیکن 
تعویضی دوباره تعویض شــده، چرا باید دنبــال گرفتن پیراهن 

رونالدو باشد؟

بچه سرراهی
لیگ برتر فوتبال ایران؛ بی پناه، تو سری خور و از هر نظر روی هوا تصویر یک افسوس

در مورد رضا حقیقی که هرازگاهی یادمان 
می اندازد چه استعداد بزرگی بود

این انگار تبدیل به یک عادت برای رضا حقیقی شده که هراز گاهی 
یک قرارداد جدید با باشگاهی نه چندان مطرح ببندد و آه و افسوس ها 
را در مورد خودش و استعداد چشمگیری که داشت و به باد داد، تازه 
کند. این بار خبر انعقاد قرارداد او با باشگاه سپیدجامگان مشهد در 
لیگ دسته سوم کشور است که باعث شــده بار دیگر اسم حقیقی 
در رسانه های کشــور و همینطور فضای مجازی سر زبان ها بیفتد. 
مخصوصا تصویر لحظه امضای قرارداد حقیقی با این باشگاه بسیار 
مورد توجه قرار گرفت. او به تیمی پیوســته که کمتر از 2ســال از 
تاســیس آن می گذرد. حتی همین هم می توانست یک نقطه آغاز 
دیگر باشد، اما نکته اینجاست که مرور سرنوشت حقیقی در طول 
سال های گذشته، احتمال این را که او در تیم جدیدش موفق شود، 
کاهش می دهد. در حقیقت این خود آقا رضا اســت که به ما اجازه 

نمی دهد نسبت به کوشش تازه اش آنقدرها خوش بین باشیم.
بدون شک دوران طلایی رضا حقیقی در فوتبال ایران مربوط به اوایل 
دهه90 است؛ زمانی که او از فجرسپاسی به تیم ملی رسید و بعدتر 
پیراهن پرســپولیس را به تن کرد. او بازیکن جدید سرخپوشان در 
نیم فصل دوم لیگ دوازدهم بود که با نمایش های مقتدرانه اش در 
میانه میدان حسابی جلب توجه می کرد و بعدتر به جام جهانی2014 
هم رسید. حقیقی در لیگ ســیزدهم نیز ســتاره ثابت و اثرگذار 
پرسپولیس بود اما آنقدر دچار حاشیه شد که دیگر مهارش ناممکن 
به نظر می رســید. این بازیکن گاه و بیگاه از پیشــنهادهای بزرگ 
اروپایی اش سخن می گفت و تهدید به جدایی می کرد. کار به جایی 
رسیده بود که او حتی می گفت درصورت رخ دادن تغییرات مدیریتی 

و رفتن محمد رویانیان هم قادر به ترک پرسپولیس خواهد بود! 
مجموعه رفتارهای حقیقی همه را کلافه کرد و نهایتا منجر به کوچ 
این بازیکن از اردوگاه سرخ ها شــد. از اینجا به بعد فقط خسران بود 
و خسران؛ حضورهای کوتاه و ناموفق در تیم هایی مثل صبا، پدیده، 
شهرداری مشهد و حتی یک باشگاه تایلندی. حقیقی بارها نسبت 
به رفتارهایش در دوران حضور در پرســپولیس ابراز ندامت کرد اما 
هیچ یک از اینها منجر به بازگشت او نشد تا حالا که یکی از بهترین 
هافبک دفاعی های 2دهه اخیر فوتبال ایران سر از لیگ دسته سوم 
درآورده است. کاش این بار حدس ما اشتباه باشد و او در 34سالگی 

مسیری تازه و موفق را شروع کند.

چله نشینی استقلال
بین 2 بازی تیم جواد نکونام، حداقل 40روز فاصله افتاد

بی نظمی در برگزاری لیگ برتر صدای همه را درآورده و کار به جایی رســیده که پاکو خمز، سرمربی تراکتور رسما 
می گوید: »ما خارجی ها به این قبیل وقفه ها عادت نداریم.« زشت است که یک سرمربی خارجی چنین حرفی در مورد 
لیگ ایران بزند اما خوبی مسئولان ما این است که گوش شان اصلا به این حرف ها بدهکار نیست و چنین مطالبی را به 
کلی نشینده می گیرند! در هر صورت وضعیت بسیار بدی که به وجود آمده، مخصوصا روی تیم هایی که در لیگ قهرمانان 
آسیا حضور ندارند فشار می آورد؛ به طوری که مثلا بین 2 بازی استقلال 40روز فاصله افتاده است. آبی ها آخرین بار روز 
ششم شهریور در هفته چهارم لیگ برتر به مصاف استقلال خوزستان رفتند و با یک گل به برتری رسیدند. پس از آن 
لیگ تعطیل شد و حالا در برنامه جدید، شاگردان جواد نکونام باید روز 15مهر در هفته هفتم به مصاف مس رفسنجان 
بروند. این تازه در شرایطی است که تیم ملی امید ایران به مراحل پایانی بازی های آسیایی هانگژو صعود نکند، وگرنه 

به دلیل حضور بازیکنان استقلال در اردوی این تیم، مسابقات آبی ها باز هم به تعویق خواهد افتاد!

برای قهرمانی برای قهرمانی 
هم قسم شده ایمهم قسم شده ایم

شجاع خلیل زاده معتقد است در تیم ملی همیشه به مربیان ایرانی کم لطفی شده است

بقیه  هم  مثل  آزادی

در تهران غیر از ورزشــگاه آزادی، بقیه استادیوم ها 

هم شرایط خوبی ندارند. من شــنیده ام که می خواهند 

ورزشگاه بسازند ولی بهتر است که اول همین چمن ورزشگاه 

آزادی را خیلی زود به حالت اول برگردانند. شما دیدید که 

در بازی پرســپولیس و النصر چه اتفاقی رخ داد و حالا قرار 

اســت الهلال به ایران بیاید. باور کنید این اتفاقات در 

 شأن ایران نیست، ما کشــور بزرگی هستیم و 

امکاناتمان باید در حد ایده آل باشد.

 امیرحسین اعظمی|   تیم ملی فوتبال ایران در فیفادی اخیر، 
2بازی دوستانه با بلغارستان و آنگولا انجام داد که هر دو مسابقه 
با پیروزی شاگردان امیر قلعه نویی همراه بود. با این حال، برخی 
نســبت به انتخاب حریفان تیم ملی، انتقاد دارند و این موضوع 
با واکنش سرمربی تیم ملی هم همراه شــد. شجاع خلیل زاده، 
مدافع میانی تیم ملی تأکید می کند که همــه اعضای تیم هم 
دوســت دارند مقابل بهترین تیم های دنیا بازی دوستانه انجام 
دهند اما این فرصت بــه دلایل مختلف برای تیــم ملی فراهم 
نیســت. خلیل زاده در گفت وگو با همشهری درباره شرایط تیم 

ملی صحبت می کند.
 

   2بازی دوستانه با بلغارستان و آنگولا چطور 
بود؟ فکر می کنی تیم ملی در این دو بازی محک جدی 

خورد؟
 این دو بازی برای ما خوب بود. شما باید این را درنظر بگیرید که 
برای انجام بازی های دوستانه چه مشکلاتی بر سر راه تیم ملی و 
فدراسیون وجود دارد. تحریم ها و مشکلات مالی باعث شده در 
این سال ها همیشه با مشکلاتی روبه رو شویم ولی با این شرایط 

باز هم جای شکرش باقی است که 2بازی دوستانه انجام دادیم.

   ولی برخی معتقدند انجــام بازی با تیم های 
نه چندان پرقدرت، کمکی به تیم ملی نمی کند؟

در فوتبال، دیگر بازی آسان یا تیم ضعیف وجود ندارد. شما دیدید 
که همین قطر با کنیا و روسیه که ما با آنها بازی کردیم، مسابقه 
دوستانه انجام داد و شکست خورد. تیم ما در بازی با بلغارستان 
که یک تیم اروپایی است، محک جدی خورد چون آنها از لحاظ 
فیزیکی تیم خوبی بودند. بازی با آنگولا هم برای تیم ما خوب بود. 
باز هم تأکید می کنم که در مــورد انجام بازی با تیم های مطرح 

دنیا با مشکل مواجه هستیم و همه این را می دانند.

   ژاپن، عربســتان، کره و اســترالیا از لحاظ 
برنامه ریزی، انجام بازی های دوستانه و... شرایط بهتری 
نسبت به ایران دارند. با این وضعیت فکر می کنی شانسی 

برای قهرمانی در جام ملت ها داشته باشیم؟
چرا نباید شانس داشته باشیم؟ درست است که در این زمینه ها 
از آنها عقب هستیم ولی از لحاظ بازیکن هرگز عقب نیستیم. در 
دوره قبلی، قبل از فینال خیلی ها تصور می کردند ژاپن قهرمان 
شود ولی قطر قهرمان شد، پس اینطور نیست که خیلی راحت 
همه  چیز را پیش بینی کنیم. ایران تیم پرقدرتی اســت و با کادر 
فنی ایرانی اش، قطعا یکی از شانس های اصلی قهرمانی است. ما 
بازیکنان باتجربه و باکیفیتی داریم و تلاش می کنیم تا یک اتفاق 

مهم را رقم بزنیم.

   قبول داری این نسل تیم ملی، یک قهرمانی به 
هواداران فوتبال در ایران بدهکار است؟

خودمان هم به چیزی جز این فکر نمی کنیم و خیلی دوســت 
داریم یک قهرمانی در جــام ملت ها را به افتخارات فوتبال 
ایران اضافه کنیم. می دانیم کارمان خیلی سخت است ولی 

چندبرابر همیشه تلاش می کنیم تا این اتفاق 
رخ دهد. ما برای قهرمانی هم قسم شده ایم.

   از عملکرد خودت در 

بازی های اخیر تیم ملی راضی بودی؟
 تلاشم را کردم تا بهترین عملکرد را داشته باشم و در این زمینه 
باید کادر فنی نظر بدهد. خدا را شکر می کنم که دوباره با پیراهن 

تیم ملی بازی کردم.
   برخی نسبت به انتخاب دستیاران قلعه نویی، 

از این مربی انتقاد کردند. نظر خودت چیست؟
هر مربی این اختیار را دارد که دستیارانش را انتخاب کند. من با 
اکثر مربیانی که در تیم ملی هستند، کار کرده ام و معتقدم آنها 
کیفیت خوبی دارند. قلعه نویی مربی باتجربه ای است و نقدهایی 
که عنوان می شود، چندان مهم نیست. مهم ترین موضوع، همدلی 
و اتحادی است که الان توسط کادر فنی در تیم ملی ایجاد شده 

و این همدلی را در گذشته خیلی کمتر در تیم ملی دیده بودیم.

   بازیکنان تیم ملی بــا مربیان خارجی بزرگ 
و سرشناسی کار کرده اند. آیا قلعه نویی میان بازیکنان 

مقبولیت لازم را دارد؟
قلعه  نویی پرافتخارترین مربی ایران در رده باشــگاهی است که 
تجربیات زیادی در فوتبال دارد. نمی دانم چرا بعضی ها دوســت 
دارند مدام از مربیــان ایرانی انتقاد کنند. ما در این چند ســال 
فرصت را به مربیان خارجی هم دادیــم، آیا نتیجه فوق العاده ای 
برای تیم ملی به همراه داشــت؟ اگر یک مربــی ایرانی در رده 
باشــگاهی تیمی را به فینال لیگ قهرمانان آسیا یا جام ملت ها 
برســاند، خیلی ها هیچ مانوری روی این موضوع نمی دهند ولی 
کافی است یک مربی خارجی این کار را انجام دهد تا ببینید چقدر 
بزرگش می کنند. در تیم ملی همیشه به مربیان ایرانی کم لطفی 
شده است و این اصلا درست نیست. ما چه زمانی باید به مربیان 
خودمان اعتماد کنیم؟ من قبلا هم در مصاحبه با شما گفتم که 
مربیان ایرانی کمتر از مربیانی مثل لورن بلان نیستند. ما زمان 
زیادی تا جام ملت ها نداریم و امیدوارم فوتبالی ها، رســانه ها و 

کارشناسان از تیم ملی و کادر فنی اش حمایت کنند.
 

   در مورد حضور ســتاره های فوتبال در لیگ 
عربستان چه نظری داری؟

این اقدام عربستان بیشــتر یک جنبه تبلیغاتی دارد و عربستان 
می خواهد در راستای سیاست های ورزشی و غیرورزشی، اسمش 
را ســر زبان ها بیندازد. من بازی های اخیر الهــلال را دیده ام و 
4بازیکن فیکس تیم ملی عربستان در این تیم ذخیره شده اند، 
این شرایط قطعا به تیم ملی عربستان ضربه خواهد زد. بهترین 
فوتبالیست دنیا هم اگر بازی نکند، از شرایط ایده آل دور می شود.

   شرایط تراکتور چطور است؟
همه  چیز خوب پیش می رود و 3برد اخیر باعث شد وضعیت تیم 
بهتر شود. تراکتور نسبت به سال گذشته تغییرات نسبتا زیادی 
داشته اســت و قبلا هم گفته ام که این تیم نیاز به زمان دارد. ما 
بهترین هواداران را در اختیار داریــم و بابت چند باختی که در 
شروع فصل داشتیم، از آنها عذرخواهی می کنیم. از هواداران 
تراکتور می خواهم که مثل همیشه تیم را حمایت کنند، 
الان دیگر تراکتور نمی تواند 10بازیکن را کنار بگذارد و 
بازیکنان جدیدی جذب کند. همه این بازیکنان وظیفه 
دارند تا هر چه در توان دارند، بــرای موفقیت تراکتور 
نشان دهند. گاهی اوقات بهترین تیم های دنیا هم ممکن 
است نتیجه نگیرند و شکست بخورند، ما در این مسیر سخت به 

حمایت هواداران نیاز داریم.
 

   تعطیلی بازی های لیگ برتر هم صدای 
خیلی از بازیکنان و مربیان را درآورده است.

طبیعتا وقتی بازی ها بــه مدت طولانی تعطیل شــود، 
کیفیت فنی بازی ها پایین می آید. امیدوارم دیگر لیگ ما 

اینقدر تعطیل نشود.

بهروز رسایلی|  شاید بهترین تعبیر برای توصیف 
فوتبال باشــگاهی ایران، تعبیر »طفل سرراهی« 
باشد؛ مسابقاتی که برگزاری منظم و آبرومندانه آن 
در اولویت آخر است و هر اتفاقی رخ می دهد، آقایان 
فورا حکم به تعطیلی و وقفه در برگزاری آن یا انجام 
بازی بدون تماشاگر می دهند. این مسئله همیشه 
وجود داشته اما گاهی به  معنای واقعی کلمه شور 
کار درمی آید؛ شبیه این روزهای لیگ بیست وسوم 
که همه را هاج و واج گذاشته است. امروز در حالی 
لیگ برتر تعطیل است که کسی فلسفه این وقفه 

را درک نمی کند.

   خشت کج اول
مسابقات این فصل لیگ برتر از همان ابتدا با سنگی 
کج بنا نهاده شــد. در شــرایطی که قرار بود فصل 
جدید از روز 12مرداد آغاز شود، مدیران 8باشگاه 
لیگ برتری به فدراســیون فوتبال نامه نوشتند و 
گفتند آماده نیستند. به همین راحتی شروع بازی ها 
یک هفته به تعویق افتاد و مسابقات هفته اول روز 
18مرداد آغاز شــد. با برنامه قبلی، دربی تهران به  
عنوان شاه بیت مســابقات لیگ برتر قبل از اردوی 
شــهریور تیم ملی برگزار می شد اما آن تأخیر یک 
هفته ای همه  چیز را به هم ریخت و حالا ممکن است 
دربی با چند  ماه تأخیر انجام شود. اصلا آدم باورش 
نمی شود این چیزها را ! آلمان و انگلیس و اسپانیا 
نه، شما یک لحظه تصور کنید در کره و ژاپن و قطر 
باشگاه ها به فدراسیون نامه بنویسند و بگویند آماده 
شروع لیگ نیستیم و به همین راحتی بازی ها عقب 
بیفتد؛ اصلا چنین چیزی ممکن است؟ با شرایط 
موجود چطور جسارت می کنیم به فوتبال باشگاهی 

کشورمان لقب »حرفه ای« می دهیم؟

   همه  چیز روی هوا
در شــرایطی که مســابقات هفتــه پنجم لیگ 
برتر به بهانــه حضور نمایندگان ایــران در لیگ 

قهرمانان آســیا به  صورت شــلخته برگزار شده 
بود، ســازمان لیگ خیال خودش را راحت کرد 
و حکم به تعطیلی تمامی مســابقات هفته ششم 
داد! حالا به امید خدا بعد از برگزاری مســابقات 
هفته دوم لیگ قهرمانــان )دهم و یازدهم مهر(، 
بازی های لیگ از هفته هفتم از سر گرفته خواهد 
شد و این در حالی است که کسی نمی داند بقیه 
مســابقات هفته پنجم و تمامی دیدارهای هفته 
ششم کی انجام می شود؟ تازه این احتمال را هم 
باید درنظر گرفت که تیم امیــد ایران به مراحل 
بالای بازی های آســیایی هانگژو صعود کند؛ در 
این صورت حتی ممکن است مســابقات برخی 

تیم های لیگ بیش از پیش عقب بیفتد.

   رونالدو رفت، ما خواب ماندیم
تعویق لیگ به بهانه برگزاری لیگ قهرمانان آسیا 
و نیز بازی های آسیایی در حالی است که فقط ما 
با این ترافیک روبه رو نیســتیم و بقیه کشورها هم 
چنین شــرایطی دارند اما آنها مثــل آب خوردن 
داســتان را مدیریــت کرده اند. امــروز تیم امید 
عربســتان هم مثل ایران در بازی های آســیایی 
هانگژو حاضر اســت. آنها در لیــگ قهرمانان هم 
نماینده دارنــد و حضور النصــر در ایران آن همه 
سروصدا کرد اما لیگ این کشــورعقب نیفتاد. از 
زمانی که رونالدو از ایران رفته، النصر یک بازی در 
لیگ برتر و یک بازی در کینگ کاپ برگزار کرده 
اما ما هنوز در خوابی سنگین به سر می بریم و داریم 
در مورد آن مسابقه حرف می زنیم! این بی حرمتی 
به فوتبال باشگاهی کشورمان و جدی نگرفتن آن، 
قطعــا از مهم ترین عوامــل عقب افتادگی فوتبال 
کشــور اســت و در ضمن یک دافعه بزرگ برای 
حضور مربیان و بازیکنــان خارجی به دردبخور در 
ایران به شمار می آید. از خودتان بپرسید چرا آنها 
باید به جایی بیایند که حتی برنامه مســابقاتش 

مشخص نیست؟

مانده و رانده؟
وضع سردار در رم خوب نیست، داستان او در تیم ملی هم 

مبهم است

در هفته پنجم لیگ ایتالیا، تیم رم در برابر تورینو با تســاوی یک بر یک 
متوقف شد. شاگردان ژوزه مورینیو در این دیدار با 

گل روملو لوکاکو از حریف جلو افتادند اما در 
آخرین دقایق مسابقه دروازه آنها باز شد تا 
کار به تساوی کشیده شود. به این ترتیب رم 

در رده سیزدهم جدول رده بندی قرار گرفت 
که جایگاه چندان مناسبی برای این تیم به نظر 

نمی رسد. نکته حائز اهمیت اما این است که در این 
مسابقه هم نوبت حضور در میدان به سردار آزمون 

نرسید. سردار از فهرست اروپایی رم خط خورد و فقط 
در مسابقات داخلی ایتالیا فرصت بازی دارد اما همانجا 
هم فعلا خبر خاصی نیســت و  آزمون فقط در 7دقیقه 
پایانی دیدار با امپولی به بازی گرفته شد که صرفا با یک 

لمس توپ، حضور بی اثری هم در زمین داشت.
نکته تامل برانگیزتر اینکه پس از بازی با تورینو از ژوزه 

مورینیو در مورد چرایی عدم استفاده از سردار سؤال شد 
که او هم جواب داد: »ســردار هنوز آماده بازی در این سطح 

نیست.« اینکه منظور سرمربی رم از عبارت »فعلا« چیست و این 
شــرایط تا چه زمانی طول خواهد کشید، روشن نیست. با این حال موقعیت 
آزمون در لیگ ایتالیا بسیار شکننده و حساس به نظر می رسد. در حال حاضر 

مهاجمان دیگری نسبت به آزمون در اولویت هستند. از ستاره هایی 
مثل لوکاکو و دیبالا که بگذریم، حتی الشعراوی و آندره آ بلوتی 

هم نســبت به ســردار جایگاه بهتری دارند و این تازه در 
حالی است که تامی آبراهام نیز تا چند هفته دیگر از بند 

مصدومیت رها خواهد شد.
مخلص کلام اینکه سردار حســابی باید بجنگد تا جایگاه 

خودش را در رم پیدا کند. شنیده می شود و البته خود سردار 
هم هنوز تکذیب نکرده که او حتی حضور در تیم ملی را هم 
فدای تثبیت جایگاهش در رم کرده است؛ اتفاقی که دست کم 

با رویکرد فعلی آزمون و تمرکز بیــش از حد او روی 
فضای مجازی، دور از انتظار به نظر می رسد. 

امیدواریم سردار به طور توامان در رم و تیم 
ملی بدرخشد اما در عین حال این خطر 
وجود دارد که موقعیت او در هر دو تیم 
از دســت برود و به اصطلاح از اینجا 

رانده و از آنجا مانده شود.


